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Qui són?  
A l’OC de Ripollet són tres professores i la coordinadora d’ensenyament 
del CNL VO3. A més, cada quinze dies passa per l’ofi cina la dinamitzadora 
del Voluntariat per la Llengua i un administratiu. Tots plegats treballen 
per apropar el català a la població i acollir els seus alumnes el millor que 
poden. 
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a Ripollet, puguem oferir-los-en un 
a les poblacions veïnes: Cerdanyo-
la, Montcada, Barberà... D’aquesta 
manera l’oferta és més àmplia. 

Amb la situació actual, com pre-
veieu que seran els cursos a par-
tir del setembre? 

 La situació actual ens ha obligat 
a canviar la manera de treballar i 
adaptar-nos a les noves neces-
sitats. Volem oferir al setembre 
nous cursos semipresencials o en 
línia amb les màximes facilitats 
per als alumnes: inscripcions en 
línia i cursos interactius perquè 
tothom pugui aprendre la llengua 
d’una manera àgil i pràctica. 

A l’OC de Ripollet comptem amb 
un equip de professores que es 
preocupen molt d’atendre els 
alumnes i acollir-los de la millor 
manera possible. El bon tracte i 
una bona acollida són fonamen-
tals per a nosaltres.

Així és, l’Ofi cina de Català 
ESPECIAL: 

L’Ofi cina de Català de 
Ripollet (OC Ripollet), 
conjuntament amb 
els serveis locals de 
català de Montcada i 
Reixac, Cerdanyola, 
Barberà, Badia i Sant 
Cugat del Vallès, 
forma part del Centre 
de Normalització 
Lingüística Vallès 
Occidental 3 (CNL 
VO3), que és una de les 
divisions territorials 
del Consorci per a 
la Normalització 
Lingüística (CPNL), 
present arreu de 
Catalunya i que té la 
fi nalitat de fomentar el 
coneixement, l’ús i la 
divulgació de la llengua 
catalana. En parlem 
amb l’equip de Ripollet.

ANNA, ets coordinadora d’ense-
nyament de sis poblacions. Com 
planifi queu l’oferta de cursos amb 
tanta dispersió?  

Cada població té unes caracterís-
tiques pròpies i mirem d’adequar 
l’oferta a les necessitats de cada 
una, consensuant-la amb altres 
entitats com escoles d’adults, ajun-
taments... També mirem que hi 
hagi la màxima varietat d’horaris i 
nivells, parlant amb les poblacions 
veïnes, de manera que si els alum-
nes no troben el curs que busquen 

Anna Gayà.  - 
Coordinadora 
d’ensenyament 
del CNL Vallès 
Occidental 3

“Dialoga fi ns i tot 
amb els llibres”
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ROSA, ets professora de cata-
là des de fa temps. Creus que ha 
canviat el tipus d’alumnat que vol 
aprendre català?   

En termes generals, ha canviat for-
ça. Quan vaig començar, els alum-
nes eren persones que feia anys 
que vivien a Catalunya però mai 
s’havien posat a estudiar català i el 
volien o necessitaven aprendre’l. I 
molts tenien un grau alt de català 
passiu. 

Actualment, els alumnes dels pri-
mers cursos procedeixen d’entorns 
culturals i socials molt diversos i no 
han tingut contacte amb el català; 
alguns només fa setmanes que han 
arribat a Catalunya!

El que ha variat menys és el perfi l 
d’alumnat dels nivells superiors. Bà-
sicament, són alumnes que tenen 
un nivell alt de català però necessi-
ten acreditar-lo. Val a dir que també 
hi ha alumnes que estudien català 
pel gust d’aprendre, perquè volen 
parlar-lo amb correcció i escriure’l 
adequadament. 

Hi ha algun nivell que t’agradi més 
que els altres?  

Cada nivell té la seva gràcia i ho puc 
dir amb coneixement de causa per-
què faig cursos des del nivell inicial 
fi ns al superior. Però m’agrada molt 
el nivell Elemental perquè veig com 
els alumnes comencen a sentir-se 
còmodes parlant en català. 

Com que ja han adquirit molts re-
cursos per expressar-se en aquesta 
llengua, a classe podem fer un gran 
ventall d’activitats orals i començar 
a introduir elements ortogràfi cs i 
gramaticals que després es refl ec-
tiran en els textos escrits. És molt 
gratifi cant sentir-los parlar en ca-
talà amb els companys de manera 
espontània quan s’esperen per en-
trar a classe i quan en surten.

Rosa Llucià.  
 - Tècnica 
d’ensenyament 

“Cuina amb paraules 
i escriu amb sopa 
de lletres”

MONTSE, has treballat en molts 
centres del CPNL. Hi ha diferències 
entre ells, malgrat que formen part 
de la mateixa empresa? 
Sí, és clar. Més que res pel factor 
humà. Sovint entres a formar part 
d’equips molt consolidats, que fa 
anys que treballen junts. Diem que hi 
caus rodant. Per a mi no és problema, 
al contrari. D’aquesta manera aprens 
a treballar de maneres diferents. 
Per exemple, a l’OC de Ripollet són 
molt innovadores en noves tecno-
logies per a l’ensenyament. Unes 
cracs! Sí que tota l’empresa segueix 
unes directives comunes, però és 
bo que cada centre conservi la seva 
personalitat perquè les necessitats 
són diferents.  

Has canviat la manera de fer les 
classes amb els anys? 
I tant! Quan vaig començar ens ha-
víem de dissenyar nosaltres matei-
xes el material. Ara també ho fem, 
però amb més recursos tècnics. 
També disposem de llibres especí-
fi cs per a cada nivell, tant nosaltres 
com els alumnes. I el que és més 
important, hem avançat molt peda-
gògicament parlant. Crec que les 
classes ara són més imaginatives i 
lúdiques que abans. Aprenem i ens 
ho passem bé!

Montse Ferrer. 
Tècnica 
d’ensenyament

“Se li posen els 
pèls de punta amb 
certes coses”

Alumnes de català d’una de les classes que, al desembre de 2019, va col·laborar en un especial Nadal
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CARME, aquest any has aparcat 
l’ensenyament per dedicar-te a la 
dinamització de l’ofi cina i l’asses-
sorament. Quines tasques fas? 

M’encarrego de donar veu a l’OC en 
diferents espais del municipi per fer 
present el català en la vida quotidi-
ana. La dinamització el que pretén 
és treballar perquè es pugui viure 
plenament en català i posicionar la 
nostra llengua en qualsevol àmbit: 
comerç, empresa, administració 
pública, escola... També m’encarre-
go de les xarxes socials i del con-
tacte amb els mitjans de comunica-
ció locals.

Trobes a faltar el contacte amb els 
alumnes?

 M’encanta el que faig ara, però sí, 
trobo a faltar la interacció amb els 
alumnes. La majoria venen d’altres 
països i poder-los ajudar ni que si-
gui una mica a entendre el lloc on 
viuen, m’ajuda a donar sentit a la 
feina que faig.

ESPECIAL: AIXÍ ÉS, 
L’OFICINA DE CATALÀ 
DE RIPOLLET

Carme Vidal. 
Tècnica 
d’ensenyament 

“Teletreballa però 
no concilia”

Lídia Ponsatí. 
Dinamitzadora 
del VxL del CNL 
Vallès Occidental 3

“Practica la conversa 
amb cafè o sense”

LÍDIA, t’encarregues del VxL de sis 
poblacions des de fa anys. Quina 
és la clau de l’èxit d’aquest progra-
ma? 

L’èxit del Voluntariat per la llengua 
són les persones, que hi participen 
de forma desinteressada. Les per-
sones voluntàries ajuden a donar 
un valor de normalitat al català, 
mentre que les persones aprenen-
tes s’esforcen per aprendre la llen-
gua i demostren que tenen ganes 
de parlar-la i d’apropar-se a la socie-
tat i a la cultura catalanes.

Les parelles que formes fan amis-
tat més enllà de la conversa? 

No tenim el retorn de totes les pa-
relles que gestionem, però sí que 
moltes vegades algunes persones 
voluntàries m’han comentat que 
encara es continuen veient amb la 
primera aprenenta que els havíem 
assignat! Sí que puc constatar que 
quan formem les parelles, si es co-
mencen a veure de forma regular, 
s’estableix una connexió molt es-
pecial. És un programa que permet 
conèixer i descobrir gent d’arreu, 
amb diferents vides i realitats, però 
que en el moment que són parella 
lingüística, els uneix el català. 

Josep Luque. 
Administratiu 
del CNL Vallès 
Occidental 3

“Keep calm és 
el seu lema”

JOSEP, fa poc que treballes al 
CNL Vallès Occidental 3 i cada 
dia vas a una població diferent. 
No et fas un embolic? 

Sí, normalment tinc un calendari 
per tenir un control i, és clar, te 
l’acabes aprenent de memòria. El 
problema ve quan hi ha algun can-
vi i s’ha de modifi car el calendari. 
Llavors l’he de consultar cada dia 
per no equivocar-me de població.                                                                             

Tu atens els alumnes quan ve-
nen a demanar informació. Com 
te les manegues quan no t’ente-
nen?
 
Amb la majoria d’alumnes ens po-
dem entendre en català. Si cal, par-
lant més a poc a poc. En els casos 
d’alumnes nouvinguts que no en-
tenen gens el català utilitzo el cas-
tellà o bé una mica de francès o 
anglès, segons el seu origen, però 
sempre trobo l’estratègia perquè la 
informació arribi de forma clara. n
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